



جمهورية العراق
وزارة التعليم العالي والبحث العلمي
جامعة الموصل
كلية الحقوق

الحق في الأمن الاعتباري و ضماناته في الشريعة والقانون

بحث دبلوم عالٍ تقدم به الطالب
محمد حسن جرجيس خليف

إلى
إلى مجلس كلية الحقوق / جامعة الموصل
وهو جزء من متطلبات نيل شهادة الدبلوم العالي
في القانون العام / قانون حقوق الإنسان

بإشراف
الدكتور محمد ذنون يونس
مدرس القانون الدستوري

المستخلص

إن الإنسان هو أكثر مخلوقات الله تكريماً وتفضيلاً على جميع المخلوقات ولهذا يجب أن تحترم مكانته القيمة داخل الجماعة والمجتمع، ويجب أن يكون للكيان المعنوي للإنسان حرمة خاصة كالكيان المادي تماماً.

لأن هذا الحق يعد من الحقوق الماسة بالكيان المعنوي للإنسان بعدم تعريض الإنسان بشرفه وسمعته وكرامته للانتهاك.

وعليه فهذا الحق له أهمية ومكانة كبيرة من بين حقوق الإنسان وحياته فهو يأتي بعد الحق في الحياة، لأن الإنسان الذي تنتهك سمعته وشرفه داخل المجتمع يفضل الموت على الحياة.

وفي بحثنا هذا سنبين ماهية هذا الحق ومفهومه بالشريعة الإسلامية والقوانين الوضعية، فضلاً عن بيان مظاهر هذا الحق وخصائصه أو ميزاته وكذلك بيان ضماناته القانونية والشرعية خاصة وأن الشريعة الإسلامية تميزت بأحكام متكاملة وشاملة لكل حقوق الإنسان وحياته وتعرضت لها دون تمييز بين حق وآخر وهذا الحق يعد من الحقوق التي أوضحتها بشكل مفصل بالعديد من الآيات والأحاديث النبوية.

Abstract

Human is the most of Allah creatures honored and preferred over all creatures, and therefore his value stature within the community and society must be respected, and the moral entity of human must have a special inviolability just like the physical entity.

Because this right is one of the rights that affect the moral entity of the human being, not to expose the person to his honor, reputation and dignity for violation.

Accordingly, this right has a great importance and place among human rights and freedoms, as it comes after the right to life, because the person whose reputation and honor are violated within society prefers death to life.

In our research, we will explain the nature of this right and its concept in Islamic law and man-made laws, as well as a demonstrate of the manifestations of this right and its characteristics or advantages, as well as a demonstrate of its guarantees in Islamic law and man-made laws, especially since Islamic law was characterized by integrated and comprehensive provisions for all human rights and freedoms and was dealing with them without discrimination between one right and another. This rights that I clarified in detail in many verses of Holly Qur'an and the Prophet's Hadiths.

**The Republic of Iraq
Ministry of Higher Education &
Scientific Research
University of Al Mosul
College of Rights**



The Right of the Moral Security And It's guarantee In the Islamic statute and the Law

**Research Submitted
By
Mohammed Hassan Jerjees Khulayph**

**To
The College of Rights/ University of Mosul
As a part of requirements to the High Diploma
In General Law/ Human Rights Law**

**Supervised by
Dr. Mohammed Thennoon Yones
Teacher of constitutional law**